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Some European and Commonwealth of Independent States (CIS) countries are engaged in the 
development and improvement of the technology of cultivation of live fish feeds. Cultivation of live feeds is 
especially important when breeding and rearing fish in industrial conditions. The improvement of 
technological schemes for the cultivation of live feeds, despite the existing developments, does not lose its 
relevance due to the constant development of industrial fish farming. The improvement of technologies for 
the rearing o f juveniles of valuable fish species with the use of live feeds will strengthen the production 
capabilities of fish farms and will have a direct impact on the increase in the volume of fish products 
produced in the country.

In this regard, Bolatbekova Z.T. has chosen an actual topic of scientific research, which is aimed at 
the development of industrial fish farming in Kazakhstan. Within the framework of the dissertation work, 
biotechnical techniques used for the cultivation of live feeds at fish-breeding enterprises for the effective 
cultivation of promising fish species were worked out. For the first time, comprehensive studies have been 
conducted on the cultivation o f juvenile African catfish and tilapia using various types of live feeds. The 
norms for the introduction o f live feeds into the diet of tilapia and African catfish to increase fish- 
breeding and biological indicators of fish have been determined. The advantage and economic 
efficiency of feeding juvenile fish with the addition of various live feeds to the diet have been proven, and 
the results o f the work can be applied by fish farms in the cultivation of live feeds during industrial fish 
farming.

As part of the dissertation work, patent research was conducted, 2 security documents were obtained, 
more than 10 scientific articles were published, including in International scientific and practical conferences 
and peer-reviewed journals. The developed biotechnical methods of cultivating live feeds have been 
implemented in three fish farms of the Almaty region.

The structure of the work and the sequence of presentation of the material indicate that when writing 
the work, the correct methodological approaches were chosen and applied, making the work a very integral 
and systematic scientific research. The dissertation work is compiled according to the requirements and 
all the necessary structural elements are available.

Bolatbekova Z.T. completed the entire volume o f the experimental part, analyzed the data, formed 
the conclusions o f the study and gave practical suggestions. The volume of the dissertation work has been 
completed in full.

It should be noted that Bolatbekova Z.T. has been working in the fishing industry for several 
years, has all the necessary qualities of a researcher, is distinguished by independence, diligence and 
analytical thinking.

Based on the foregoing, I believe that the presented dissertation is a completed scientific work and 
meets all the requirements for such work, and its performer Zamira Bolatbekova deserves to be awarded the 
degree of Doctor of Philosophy (PhD) in the specialty 6D080200 -  «Technology for the production 
of livestock products».
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Батык шаруашылыгы жэне Ческе-Будеёвицедеп 
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Болатбекова Замира Тураркызыньщ 6D080200 -  «Мал шаруашылыгы ешмдерш ещйру 
технологиясы» мамандыгы бойынша докторльщ дэрежесш алуга усынылган «Болашагы бар 

аквакультура объектшерш тшмд1 ecipy максатымен Tipi коректерд! культивирлеу 
технологиясы» атты диссертациялык ж^мысына 

гылыми кецеспи n i K i p i

Еуропаньщ жэне ТМД-ньщ кейб1р елдер1 бальщтарга арналган Tipi коректер ecipy 
технологиясын эз1рлеумен жэне жетшд{румен айналысады. Tipi корекп ecipy acipece енеркэЫппк 
жагдайда балык; ecipy жэне жетщщру кезшде ете манызды. Tipi корекп еЫрудщ технологияльщ 
схемаларын жетшддру, колда бар эзфлемелерге карамастан, енеркэсштж бальщ еарудщ  теракты 
дамуына байланысты езектш гш  жогалтпайды. Tipi корекп колдана отырып, багалы бальщ 
турлершщ шабактарын ecipy технологияларын жет'|лд'[ру бальщ ecipy шаруашыльщтарыныц 
ещцрюпк мумкшдктерш кушейтед1 жэне елде ещцршетш бальщ ешмдершщ колемш улгайтуга 
тшелей эсер етедк

Осыган байланысты Болатбекова З.Т. Кдзакстанныц индустрияльщ бальщ шаруашылыгын 
дамытуга багытталган гылыми зерттеудщ езекп такырыбын тандады. Диссертация аясында 
перспективалы бальщ TYpлepiн тшмд1 ecipy ушш бальщ ecipy кэciпорындарында Tipi корекп ecipy 
ушш колданылатын биотехникальщ эддстер пысьщталды. Алгаш рет кларий жайыны мен 
тилапияньщ шабактарын Tipi к о р е т н  эртурл! турлерш колдана отырып ecipy бойынша кешещц 
зерттеулер журпзшдь Бальщтардыц бальщтьщ-биологиялык керсеткштерш арттыру ушш тилапия 
мен кларий жайынын тамактандыру рационына Tipi корекп eHri3y нормалары аньщталды. Бальщ 
шабактарыньщ рационына турл1 Tipi корекп косып еарудщ  артьщшылыгы мен экономикальщ 
тш м дш п дэлелдецщ жэне жумыс нэтижелер1 бальщ ecipeTiH шаруашыльщтарда бальщты 
енеркэсштж еслруде T ip i K opeKTi культивирлеу кезшде колдануга болады.

Диссертациялык жумыс шецбершде патентпк зерттеулер журпзщщ, 2 коргау кужаты 
алынды, 10-нан астам гылыми макалалар, оныц ш ш де хальщаральщ гылыми-практикалык 
конференциялар мен рецензияланатын журналдарда жарияланды. Эз1рленген, T ip i  корекп 
культивирлеудщ биотехникальщ эдютер1 Алматы облысыньщ уш бальщ ecipy шаруашылыгында 
енпзшдь

Жумыстьщ курылымы мен - материалды берудщ дэйeктiлiгi жумысты жазу кезшде дурыс 
эдютемелж тэсшдер тандалганын жэне колданылганын керсетедк бул жумысты ете тольщ жэне 
жуйел1 гылыми зерттеуге айналдырады. Диссертациялык жумыс талаптарга сэйкес курастырылган 
жэне барльщ кажетп курылымдьщ элементтер бар.

Болатбекова З.Т. эксперимент™  белжтщ барльщ келемш толыгымен орындады, деректерд! 
талдау журпзщщ, зерттеу корытындылары жасалды жэне практикальщ усыныстар бepiлдi. 
Диссертациялык жумыс колем! толыгымен орындалды.

Айта кету керек, Болатбекова З.Т. бальщ шаруашылыгы саласында кызмет аткарганына 
oipiHiui жыл емес, зерттеу mi нщ барльщ кажетп касиеттерше ие, тэуелЫ здтмен, енбеккорлыгымен 
жэне аналитикальщ ойлауымен ерекшеленедь

Жогарыда айтылгандардыц непзшде усынылган диссертация аякталган гылыми жумыс 
болып табылады жэне осындай жумыстарга койылатын барльщ талаптарга жауап беред! деп 
санаймын, ал оныц орындаушысы Болатбекова Замира Тураркызы 6D080200 -  «Мал шаруашылыгы 
ешмдерш ещцру технологиясы» мамандыгы бойынша философия докторы (PhD) дэрежесш алуга 
лайьщ.

Томаш Поликар /электрондык колтанба/ Кдуым. профессор Томаш Поликар, Ph.D.
Кдркынды аквамэдениет зертханасыныц Menrepymici 

Аквакультура жэне су ресурстарын коргау институтыныц директоры 
Бальщ шаруашылыгы жэне су ресурстарын коргау факультет!

Ческе-Будеёвицедеп О цтустк Чех Университеп

/мвртабан: Ческе- 
Будеёвицедег1 
Оцтустк Чех 

университетi* Бальщ 
шаруашылыгы жэне 

су ресурстарын 
коргау факулътет1 * 
Затиши 728 / II, 389 
25 Водняны ц., (1)/

Бальщ шаруашылыгы жэне гидробиология институты, 728/11, 389 25 Водняны +450 602 263 594 www.frov.jcu.cz

http://www.frov.jcu.cz

